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Äldreförvaltningen 
 

Kommunstyrelsens pensionärsråd (KPR) 
 

Protokoll nr 3 fört vid sammanträde för kommunstyrelsens pensionärsråd den 15/3 

2016, kl. 10.00-11.50 

 

Justerat den 17/3 2016 

 

 

 

Lars Wettergren    Olle Eriksson 

Ordförande      

 

Närvarande: 

 

Ordförande  Lars Wettergren (PRO) 

Vice ordförande - 

 

Ledamöter  Per Hansson (PRO) 

Anita Jonsson (PRO) 

Eva Jacobsson (PRO) 

Olle Eriksson (SPF Seniorerna) 

Barbro Ottosson (SKPF) 

   

Ersättare  Donald Monvall (PRO) 

Harry Vikner (PRO) 

Ulla Wihlman (PRO) 

  Gunnel Färm (PRO) 

  Lena Hedquist (SPF Seniorerna) 

  Anders Lidbeck (SPF Seniorerna) 

Christina Teiner (SPF Seniorerna) 

  Anders Rehnström (SKPF) 

  Kerstin Rosenkvist Hedler (SPRF)  

 

Adjungerad  Liisa Liikala (IKINUORET) 

 

Förhinder:  

Vice ordföranden Birgitta Borg (SPF Seniorerna) samt ledamöterna Christina Folke (SPF 

Seniorerna) och Kerstin Svenson (SPRF)  

 

Tjänstgörande ersättare:  

Kerstin Rosenkvist Hedler (SPRF) för Kerstin Svenson (SPRF), Lena Hedquist (SPF 

Seniorerna) för Birgitta Borg (SPF Seniorerna), och Anders Lidbeck (SPF Seniorerna) för 

Christina Folke (SPF Seniorerna) 
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Närvarande tjänstemän: 

Direktören Ann-Christine Hansson, avdelningscheferna Annmarie Ståhl, Karin Ekdahl 

Wästberg och Raili Karlsson, strategen Anders Håkansson samt KPR:s sekreterare Nima 

Andacheh. 

 

1. Genomgång av närvaro 

 

Sekreteraren noterar närvaro. 

 

2. Val av protokolljusterare 

 

Ledamoten Olle Eriksson (SPF Seniorerna) utses att tillsammans med ordföranden Lars  

Wettergren (PRO) justera dagens protokoll.  

 

3. Anmälan av övriga frågor samt fastställande av dagordning 

 

Rådet väljer att godkänna dagordningen med följande tillägg: 

 

a) Frågan om referensgrupper i vilka KPR-medlemmar ska vara med läggs till som en övrig 

fråga under punkt 9.  

 

b) Rådets frågor till förvaltningen gällande det som står i artikeln Stockholm står inför en 

äldreboom av den 14/3 2016 i Dagens Nyheter läggs till som en övrig fråga under punkt 9.   

 

c) Frågan om utskick gällande information om Äldrecentrums rapporter läggs till som en  

övrig fråga under punkt 9.   

 

d) Frågan om rådets begäran att lägga in KPR:s yttranden oförkortade i äldrenämndens  

protokoll läggs till som en övrig fråga under punkt 9.   

 

e) Frågan om prenumerationer av tidskriften Äldre i Centrum läggs till som en övrig fråga  

under punkt 9.  

 

4. Anmälan av protokolljustering KPR 2/2016-02-16  

 

Anmälan läggs till handlingarna.  

 

5. Anmälan av protokolljustering ÄN 2/2016-02-23 

 

Anmälan läggs till handlingarna.  

 

6. Genomgång av ärenden till äldrenämnden den 22 mars 2016 

 

§7 Treåringen för äldrenämnden för år 2017 med prognos 2018 och 2019 

Dnr 122-367/2016 

 

Ärendet föredras av strategen Anders Håkansson.  

 

Den ökande delen av äldre i befolkningen ställer nya krav på insatserna från äldreomsorgen. 

Äldre önskar ha ett självständigt liv. Där är moderna hjälpmedel och nya digitala tjänster och 
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produkter en viktig del för att uppnår detta. Allt fler ställer ökade krav på självbestämmande 

och delaktighet. Insatserna som ges till de äldre ska ges på det sätt den enskilde önskar och 

utifrån den enskildes behov och önskemål helt enligt äldreomsorgens värdegrund. Detta 

kräver att medarbetarna har den kompetens som behövs för att stödja den enskilde. 

 

KPR tar del av ärendet och lämnar följande yttrande: 

 

”KPR har vid flera tillfällen begärt att staden skulle höja anslagen för ökad 

personalbemanning inom äldreomsorgen med 150 miljoner kronor att fördelas till 

stadsdelarna. Det är enligt rådet tillfredsställande att statliga stimulansmedel nu kommer till 

stånd för åren 2015-2018. För stadens del innebär detta ett tillskott med cirka 160 miljoner 

kronor per år.  

 

KPR har vidare i olika sammanhang påtalat vikten av systematisk uppföljning av 

verksamheten. Inspektion utifrån kommer enligt ärendet att vidareutvecklas vilket är 

tillfredsställande. Under perioden kommer uppföljningsmetoden kvalitetsobservation att 

samordnas med övrig uppföljning, vilket enligt KPR kan främja verksamheten.  

 

Stadsrevisionen påtalar äldrenämndens ansvar att utveckla och följa upp stadens äldreomsorg. 

Det bör framgå i treåringen hur detta arbete genomförs och redovisas.” 

 

   §8 Revisionskontorets projektrapport nr 3/2016 ”Förebyggande och hälsofrämjande 

insatser för äldre”  
Dnr 140-72/2016 

 

Rapporten visar att nämnderna behöver utveckla sin styrning och uppföljning av de 

förebyggande och hälsofrämjande insatserna för äldre. I dagsläget finns stora skillnader i både 

ambitionsnivå och omfattning av insatser, samt i arbetet med att utveckla det förebyggande 

och hälsofrämjande arbetet. Det finns också skillnader gällande antalet sociala mötesplatser, 

vilket får konsekvenser för både tillgängligheten till och likställigheten i utbudet av 

mötesplatser för äldre.  

 

KPR tar del av ärendet och lämnar följande yttrande: 

 

”Förebyggande och hälsofrämjande insatser för äldre bör påbörjas så snart som möjligt efter 

pensionering. Insatserna kräver tillgång till lokaler och volontärer. Som påpekas i rapporten är 

själva volontärarbetet också hälsofrämjande.  

 

Insatserna för äldre skulle kunna utvecklas mer genom samverkan mellan stadsdelarna och 

äldreorganisationerna vad avser användande av stadens lokaler.”  

 

   §9 Utveckling av hemtjänst  
Dnr 350-187/2016     

 

I kommunfullmäktiges förslag till budget 2015 fick äldrenämnden ett antal uppdrag som rörde 

hemtjänst. I korthet består dessa uppdrag i att utveckla bedömningen av behov, beställning 

och utförande av insatser, föreslå förbättringar av ersättningssystem och rapporter samt fastslå 

vilken teknik som ska gälla för positionering och inloggning. Förutom dessa uppdrag har även 

stadsledningskontoret haft ett uppdrag kring val av upphandlingsform för hemtjänsten. Det 

överordnade målet för utredningen har dock varit att öka den enskildes inflytande, förbättra 
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samverkan runt den enskildes behov samt att öka handlingsfriheten för hemtjänstpersonalen 

att tillmötesgå den enskildes dagsaktuella behov och önskemål. 

 

KPR tar del av ärendet och lämnar följande yttrande: 

 

”I ärendets beredning har KPR fått rapporter och redovisningar och har på ett bra sätt kunnat 

följa utvecklingsarbetet med ett viktigt undantag: nämligen valet av upphandlingsform. 

Ärendet i övrigt innehåller många klara förbättringar för den enskilde mottagaren av 

hemtjänst samt för stadens berörda enheter. Rådet ställer sig bakom detta.  

 

Däremot borde förslaget om upphandlingsform även belyst några av de uppenbara nackdelar 

som vidlåder tillämpningen av LOV i nuvarande form. F.n. har staden godkänt 130 utförare 

vilket t.ex. försvårar samverkan med landstingets hemsjukvård och stadens 

biståndshandläggning och även utförare. Det är för många äldre en omöjlighet att i denna 

mängd av företag välja den lämpligaste utföraren. Inte minst gäller det personer med kognitiv 

nedsättning.  

 

I ärendet anges (sid 27-28) att en överarbetning ska göras av stadens förfrågningsunderlag vad 

avser nio särskilda punkter. KPR förutsätter att antalet utförare därigenom kan begränsas 

rejält. KPR utgår ifrån att medverka i detta arbete.”    

                                             

   §10 Boendeplanering 2017 med utblick mot 2040 

Dnr 320-354/2016 

 

Då befolkningen i åldersgruppen 65 år och äldre ökar kraftigt kommer även efterfrågan på 

olika former av bostäder för äldre att öka. Under perioden 2016 till 2040 väntas antalet 

boende i vård- och omsorgsboende öka från 5 630 till 7 850. Stadens behov av platser på 

vård- och omsorgsboende är tillgodosett till och med år 2024 för att därefter öka kraftigt. 

 

För att säkerställa att behovet av äldreboende tillgodoses på längre sikt ska en 

stadsövergripande åtgärdsplan för åren 2020-2040 tas fram, där markplanering, stadsplanering 

och äldreboendeplanering samordnas. 

 

KPR tar del av ärendet och lämnar följande yttrande: 

 

”KPR:s boendegrupp har inte varit kallad till något möte i år.” 

 

   §11 Fördelning av stimulansmedel för ökad bemanning inom äldreomsorgen 2016 

Dnr 340-663/2015 

 

Regeringen har gett Socialstyrelsen i uppdrag att administrera, fördela medel och löpande 

följa upp en tillfällig satsning på en ökad bemanning inom äldreomsorgen under åren 2015 – 

2018. För året 2016 har Stockholm stad tilldelats 157, 6 mnkr att rekvirera. I Stockholms stad 

har äldrenämnden uppdraget att administrera och fördela stimulansmedlen till stadens 

verksamheter inom äldreomsorg. Enligt nämndens beslut den 15 december 2015 har 17 mnkr 

reservats för särskilt prioriterade områden.  

 



Sida 5 av 6 

 

Samtliga utförare inom Stockholms stads äldreomsorg, oavsett regiform och verksamhet, 

erbjudits möjlighet att ansöka om stimulansmedel för ökad bemanning. Totalt har 266 

ansökningar motsvarande 384 mnkr inkommit.  

 

KPR tar del av ärendet och lägger det till handlingarna.  

 

   §12 Redovisning av stimulansmedel för ökad bemanning inom äldreomsorgen 2015 

Dnr 340-447/2015                     

 

Regeringen har gett Socialstyrelsen i uppdrag att administrera, fördela medel och löpande 

följa upp en tillfällig satsning på en ökad bemanning inom äldreomsorgen under åren 2015 – 

2018. Under 2015 erhöll Stockholms stad 87 847 tkr i statliga stimulansmedel för ökad 

bemanning. 

 

Totalt har 79,7 mnkr förbrukats vilket innebär att ca 8,1 mnkr ska återbetalas till 

Socialstyrelsen. 

 

KPR tar del av ärendet och lägger det till handlingarna.  

 

   §14 Ungdomsbesök på vård- och omsorgsboenden 2016 

Dnr 340-53/2016 

 

Projektet ”Ungdomsbesök på vård- och omsorgsboenden” startade 2012 som en satsning för 

att öka det sociala innehållet i äldreomsorgen. Det övergripande målet med projektet är att 

stimulera ansvariga för vård- och omsorgsboendena till att erbjuda de äldre trevliga och 

meningsfulla aktiviteter på helger. Det ger också ungdomar chansen att prova på att arbeta 

inom äldreomsorgen inför val av vidare studier/yrke. I budget 2016 har avsatts 4,5 mnkr för 

fortsatt finansiering av projektet med ungdomsbesök på vård- och omsorgsboenden. 

 

KPR tar del av ärendet och lägger det till handlingarna.  

 

   §15 Anmälan av Äldrecentrums rapport 2015:6 ”När förutsättningar ges kan 

utbildningen göra skillnad” – Uppföljning av Stockholms stads utbildningssatsning på 

Silviasjuksköterskor 

Dnr 530-322/2016 

 

Inom ramen för målsättningen om ”Bättre liv för sjuka äldre” finansierade äldreförvaltningen 

åtta utbildningar till Silviasjuksköterska under ett år. Syftet var att öka kompetensen inom 

demensvården med specialistutbildade sjuksköterskor. Utbildningserbjudandet gick ut både 

till egen regi och stadens entreprenörer.  

 

Äldrecentrum har utvärderat satsningen och anser att det är ett bra och välbehövligt initiativ. 

De framför att det finns en del områden som behöver utvecklas och förtydligas framförallt när 

det gäller chefernas engagemang och hur de tar tillvara den utökade komptens de har fått i 

verksamheten.  

 

KPR tar del av ärendet och lägger det till handlingarna.  

 

   §16 Anmälan av ekonomisk månadsrapport för februari 2016 
Dnr 111-46/2016 
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Ärendet utgår.  

 

7. Förvaltningschefens information 

 

– Rådet informeras om möjligheten att bl.a. lära sig att använda läsplattor på stadens 

aktivitetscentra.  

 

8. Genomgång av KPR:s balanslista över rådets frågor till förvaltningen samt förvaltningens 

svar på återstående fråga 

 

– Förvaltningen inkommer med svar på rådets fråga senare i vår.  

 

9. Övriga frågor 

 

a) Frågan om referensgrupper i vilka KPR-medlemmar ska vara med 

 

– Det är två referensgrupper som är av relevans för KPR. Dessa är: stöd och service samt 

boendeplanering.  

 

b) Rådets frågor till förvaltningen gällande det som står i artikeln Stockholm står inför en 

äldreboom av den 14/3 2016 i Dagens Nyheter.   

 

– Stadens egen utredning ger uttryck för att många äldre vill flytta till en form av 

mellanboende. Det behövs en mellanboendeform utan biståndsbeslut. I anslutning till 

boendena ska service- och aktivitetscentra finnas. Förvaltningen understryker att någon 

utredning inte hamnat i byrålådan, till skillnad från vad som framgår av artikeln.  

 

c) Frågan om utskick gällande information om Äldrecentrums rapporter  

 

– Förvaltningen ska tillse att rådet erhåller sådan information regelbundet.   

 

d) Frågan om rådets begäran att lägga in KPR:s yttranden oförkortade i äldrenämndens  

protokoll  

 

– Förvaltningen ska undersöka saken och återkommer senare med svar.  

 

e) Frågan om prenumerationer av tidskriften Äldre i Centrum läggs till som en övrig fråga  

under punkt 9.  

 

– Förvaltningen kommer att ordna med prenumerationer till de KPR-medlemmar som är  

intresserade av tidskriften.  

 

Vid protokollet 

 

 

 

Nima Andacheh 

Sekreterare för kommunstyrelsens pensionärsråd 

 


